

အိမ်ဖြူတော်
ဒုတိယသမ္မတရုံး

ချက်ခြင်းထုတ်ပြန်ရန်

နိုဝင်ဘာ ၁၇၊ ၂၀၁၈

၂၀၁၈ ခုနှစ်အေပက် စီအီးအို ထိပ်သီးအစည်းအဝေးတွင် ဒုတိယသမ္မတ ပန်နစ် ပြောကြားသည့် မှတ်ချက်စကား

ပစိဖိတ်အိမ်ပလောမာဂီး ပြဇာတ်ရုံ
ပိုက်မော့ဘီ၊ ပါပူဝါ နယူးဂီနီ

စကော့ကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။ နောက်ပြီး အခုလို နွေးနွေးထွေးထွေး ကြိုဆိုတဲ့အတွက် အားလုံးကို ကျေးဇူးတင် ပါတယ်။ ဝန်ကြီးချုပ် အိုနီးလ်၊ ဥက္ကဋ္ဌ တာရက်ကာ၊ ဒေသတစ်ဝန်းလုံးက တက်ရောက်လာကြတဲ့ ကိုယ်စားလှယ်တွေ၊ စီးပွားရေး အသိုက်အဝန်းက ခေါင်းဆောင်တွေနဲ့ ဧည့်သည်တော်အားလုံးခင်ဗျား။ ကျွန်တော့်အနေနဲ့ ၂၀၁၈ အေပက် စီအီးအို ထိပ်သီးအစည်းအဝေးရဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် "ပထမတန်းစား စီးပွားရေးဖိုရမ်" ကို အခုလို တက်ရောက်ခွင့် ရတဲ့အတွက် ဝမ်းမြောက်ဂုဏ်ယူပါတယ်။ အခု ထိပ်သီးအစည်းအဝေးကို တက်ရောက်လာတဲ့ ပုဂ္ဂိုလ်အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ရှိပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ။)

ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်က ကျင်းပခဲ့တဲ့ ထိပ်သီးအစည်းအဝေးမှာ သမ္မတ ဒေါ်နယ် ထရမ်အနေနဲ့ "မတူကွဲပြားတဲ့ ယဉ်ကျေးမှုတွေ၊ မတူကွဲပြားတဲ့ အိမ်မက်တွေနဲ့အတူ အချုပ်အခြာအာဏာ တည်တံ့ခိုင်မြဲပြီး လွတ်လပ်တဲ့ နိုင်ငံတွေဟာ သာယာဝပြော မှုကို အတူယှဉ်တွဲခံစား[နိုင်] ဖို့နဲ့ လွတ်လပ်မှုနဲ့ ငြိမ်းချမ်းမှု တိုးတက်လာဖို့" အတွက် လွတ်လပ်ပြီးပွင့်လင်းတဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသ ဆိုတဲ့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုရဲ့ ရည်မှန်းချက်ကို ထုတ်ဖော်ပြသခဲ့ပါတယ်။

တစ်နှစ်အကြာမှာတော့ အဆိုပါ ရည်မှန်းချက် တိုးတက်မှုကို အစီရင်ခံစာရည်ရွယ်ပြီး သမ္မတ ဒေါ်နယ်ထရမ်ဟာ ကျွန်တော့်ကို အခု ထိပ်သီးအစည်းအဝေး တက်ရောက်ဖို့ စေလွှတ်ခဲ့တာပဲဖြစ်ပါတယ်။ ဘုတ်အဖွဲ့ရဲ့ ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းမှုနဲ့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ဆုံးဖြတ်ချက် ချမှတ်မှုအပြီးမှာတော့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသအတွက် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုရဲ့ လုပ်ဆောင် ချက်ဟာ ဘယ်တုန်းကမှ မရှိခဲ့ဖူးတဲ့ အကောင်းဆုံးသော ဆောင်ရွက်ချက်တစ်ခု ဖြစ်လာပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ။)

အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသဟာ ကမ္ဘာ့ထက်ဝက်ကျော်တဲ့ မြေမျက်နှာသွင်ပြင်နဲ့ လူ့အသိုက်အဝန်း ထက်ဝက်ကျော်ခန့်ကို ကိုယ်စားပြုနေတာဖြစ်ပါတယ်။ ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးလုပ်ငန်းရဲ့ သုံးပုံ နှစ်ပုံခန့် မှီတည်ရာ ဖြစ်ပြီး သူ့ရဲ့ စီးပွားရေး အလားအလာနဲ့ မဟာဗျူဟာကျတဲ့ အရေးပါမှုဟာလည်း နေ့ချင်းဆိုသလို ကြီးထွားလာပါတယ်။

ဒီဒေသရဲ့ လွတ်လပ်တဲ့ အခွင့်အရေးတွေကို ပိတ်ဆို့ထားခြင်း မရှိရလေအောင် သမ္မတ ဒေါ်နယ်ထရမ် ဟာ "တရားမျှတမှုနဲ့ အပြန်အလှန် ယုံကြည်မှုတို့ကို အခြေခံထားတဲ့ ခိုင်မာတဲ့ကုန်သွယ်မှုဆက်ဆံရေး" ကို ရှာဖွေနိုင်ဖို့ ကတိပြုခဲ့ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် တောင်ကိုရီးယားကနေ မက္ကစီကို၊ ကနေဒါ စတဲ့ နိုင်ငံတွေအထိ ဆန်းသစ်ပြီး သမိုင်းဝင်တဲ့ ကုန်သွယ်ရေး စာချုပ်တွေကိုလည်း ပုံတူပွား ပြုလုပ်ခဲ့ပြီးဖြစ်ပြီး အများစုကို အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နေပြီ ဖြစ်ပါတယ်။

သူ့အနေနဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသရဲ့ အခြေခံအဆောက်အအုံဆိုင်ရာ ပရောဂျက်တွေကို ထောက်ပံ့ပေးနိုင်ဖို့အတွက် "ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုဆိုင်ရာ ဘဏ္ဍာရေး အဖွဲ့အစည်းတွေကို ပြုပြင်ပြောင်းလဲခြင်း" ဆိုတဲ့ ပိုမိုကောင်းမွန်တဲ့ ရွေးချယ်မှုတစ်ခုကို ပေးအပ်ဖို့လည်း ကတိပြုခဲ့ပါတယ်။ ဒီကနေ့မှာတော့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုရဲ့ ဘဏ္ဍာရေး စွမ်းဆောင်ရည်ဟာ ဒေါ်လာ ၆၀ ဘီလီယံ ထိ နှစ်ဆ တိုးတက်လာခဲ့ပြီဖြစ်ပါတယ်။

ဒါ့အပြင် ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ပူးတွဲဆောင်ရွက်နေတဲ့ လုံခြုံရေးကဏ္ဍကို ပိုမိုခိုင်မာတဲ့ ပေါင်းစည်းမှု ဖြစ်လာအောင် ဆောင်ရွက်ဖို့ကိုလည်း သမ္မတက ကတိပေးခဲ့ပါတယ်။ ဒီနှစ်မှာတော့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသအတွက် ပြီးခဲ့တဲ့ သုံးနှစ်ထက်ပိုတဲ့ နိုင်ငံခြား စစ်အသုံးစရိတ်ကို ထောက်ပံ့ပေးခဲ့ပြီးဖြစ်ပါတယ်။

သမ္မတအနေနဲ့ “လုံခြုံရေးခြိမ်းခြောက်မှုတွေကို ထိပ်တိုက်ရင်ဆိုင်ရေး” ကိုလည်း ကတိပေးခဲ့ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ကျွန်တော်တို့ဟာ ဒေသတွင်းက မဟာမိတ်နိုင်ငံတွေ၊ မိတ်ဖက်နိုင်ငံတွေရဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာကို ကွာကွယ်စောင့်ရှောက်သွားဖို့၊ အကြမ်းဖက်မှုတွေကို အမြစ်ပြတ်ချေမှုန်းသွားဖို့နဲ့ မြောက်ကိုရီးယားကို ဆွေးနွေး ညှိနှိုင်းမှုမှာ ပါဝင်လာစေဖို့အတွက် မဟာမိတ်တွေ၊ မိတ်ဖက်တွေနဲ့အတူ ရပ်တည်လျက်ရှိပါတယ်။

ဒါ့အပြင် ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်က ဖိုရမ်မှာလဲ သမ္မတ ဒေါ်နယ်ထရမ်က “အမေရိက ကို ပထမဆုံးအဖြစ် ထာဝရထားရှိရေး” ကို ကတိပြုခဲ့ပြီး အမေရိကန်ရဲ့ စီးပွားရေးကို နောက်တစ်ကြိမ် လည်ပတ်စေခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီဆောင်ရွက်ချက်ဟာ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသတစ်လျှောက်က နိုင်ငံအားလုံးအတွက်ပါ အကျိုးဖြစ်ထွန်းစေတဲ့ အမေရိကန်ရဲ့ တိုးတက်မှုကို ရရှိအောင် စွမ်းဆောင်နိုင်ခဲ့ပါတယ်။

သမ္မတ ဒေါ်နယ်ထရမ်ရဲ့ ဦးဆောင်မှုနဲ့အတူ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းပိုင်းတွေကို စံချိန် တင်နှုန်းနဲ့ ဖြတ်တောက်မှုတွေ ပြုလုပ်ခဲ့ပါတယ်။ အမေရိကန်အနေနဲ့ ထိန်းချုပ်မှုကို ဖြေလျော့ပေးခဲ့ပြီး အမေရိကန်ရဲ့ သမိုင်းမှာ အကြီးမားဆုံး အခွန်ဖြတ်တောက်မှုတွေအပြင် အခွန်ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုကိုလည်း ပြဋ္ဌာန်းခဲ့ပါတယ်။

ရလဒ်အနေနဲ့ ကတော့ ၄.၅ ဖီလီယံ ရှိတဲ့ အလုပ်အကိုင်အသစ်တွေ ရလာတယ်။ ရာစုဝက်အတွင်းမှာ အမေရိကန်ရဲ့ အလုပ်လက်မဲ့နှုန်းဟာ အနည်းဆုံး ဖြစ်လာတယ်။ ဒီကနေ့မှာဆိုရင် အမေရိကန်သမိုင်းမှာ အရင်ကထက် ပိုများတဲ့ အရေအတွက်ရှိတဲ့ အမေရိကန်နိုင်ငံသားတွေ အလုပ်လုပ်ကိုင် နေကြတယ်ဆိုတာပါ။ ကျွန်ုပ်တို့ဟာ လာမယ့် ၁၅ နှစ်အတွင်းမှာ အမြန်ဆုံးသော တိုးတက်မှုကို ရောက်ရှိနိုင်မယ့် လမ်းကြောင်းပေါ်မှာ ရှိနေပြီဖြစ်ပါတယ်။ နောင် ၁၀ နှစ် ကြာတဲ့အခါ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ကမ္ဘာမှာ အကြီးမားဆုံးယှဉ်ပြိုင်ရမယ့် စီးပွားရေးကို တစ်ကြော့ ပြန်လည် ဦးမော့လာနိုင်တော့မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်ပြောခဲ့သလိုပါပဲ။ အမေရိကန်ရဲ့ တိုးတက်မှုဟာ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသကနေ ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ သာယာဝပြောမှုကို ဆောင်ကြဉ်းပေးနိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ပြီးခဲ့တဲ့ နှစ်နှစ်ကျော်က ဒီဒေသတစ်လျှောက်မှာ စီမံကိန်းအသစ် ၁၅၀၀ ကျော်နဲ့ ဒေါ်လာ ၆၁ ဘီလီယံကျော်ရှိတဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုအသစ်တွေ လုပ်ဆောင်ခဲ့တယ်လို့ အမေရိကန် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတွေက ကြေညာခဲ့ပါတယ်။ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုရဲ့အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသအတွင်း စုစုပေါင်း ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဟာ အခုဆိုရင် တရုတ်၊ ဂျပန် နဲ့ တောင်ကိုရီးယားတို့ထက်ကျော်ပြီး ဒေါ်လာ ၁.၄ ထရီလီယံ ကျော်အထိ ရှိနေပြီဖြစ်ပါတယ်။ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသအတွင်းမှာရှိတဲ့ အမေရိကန်ရဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဟာ ဒီထက်ပိုပြီး တိုးတက်လာဖို့ပဲ ရှိပါတယ်။

အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသမှာရှိတဲ့ ခိုင်မာပြီး လွတ်လပ်တဲ့နိုင်ငံတွေ ပိုမိုဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာစေဖို့အတွက် အမေရိကန်ရဲ့ ပြန်လည်ဆန်းသစ်လာတဲ့ စီးပွားရေးတိုးတက်မှုက အရေးပါပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ဒေသတွင်းနိုင်ငံတွေအနေနဲ့လည်း အတူတကွ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်သွားကြမှာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါဟာ အမေရိကန်ရဲ့ အစောပိုင်းကာလ နေ့ရက်တွေဆီကို ပြန်လည်ရောက်ရှိဖို့ အစဉ်အမြဲ ရှာဖွေခြင်း ဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ရဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသတွင်းသမိုင်းမှာ ကုန်သွယ်ရေးနဲ့ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဟာ ရာဇဝင်တစ်ခု ဖြစ်ပါတယ်။ တရုတ်ဧကရာဇ်မင်းတွေရှိစဉ်ကာလဖြစ်တဲ့ လွန်ခဲ့တဲ့ ရာစုနှစ် နှစ်ခုကျော်ကစပြီး နယူးယောက်က ထွက်ခွာလာတဲ့ သင်္ဘောတစ်စင်းဟာ အနွယ် သမုဒ္ဒရာကို ဖြတ်ပြီး ပစိဖိတ်သမုဒ္ဒရာထဲကနေ ကန်တုန်အထိ အမေရိကန် ဂျင်ဆင်းနဲ့ တရုတ် လက်ဖက်၊ ကြော့ထည်တွေ ကုန်သွယ်ခဲ့ကြပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံရဲ့ တန်ဖိုးထားရတဲ့ မဟာမိတ်စာချုပ်အဖွဲ့ ငါးနိုင်ငံအပါအဝင် အရှေ့၊ မြောက်၊ အနောက်နဲ့ တောင် ဘက်က နိုင်ငံတိုင်းနဲ့ ကာလကြာအောင် ထိန်းသိမ်းခဲ့ကြတဲ့ ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုနဲ့ မိတ်ဖက်ဆက်ဆံရေးဟာ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ သမိုင်းတစ်လျှောက်လုံးမှာ ရာဇဝင်တစ်ခု အဖြစ်ရှိနေပါတယ်။

ပြောရရင် သန္တာပင်လယ်ပြင်ကနေ မရေမတွက်နိုင်တဲ့ တောင်ကုန်းတွေ၊ ကမ်းခြေတွေနဲ့ တောတောင်တွေ ဖြတ်သန်း ပြီး အင်ချွန်ထိ နယ်ချဲ့ဝါဒနဲ့ ကွန်မြူနစ်ဝါဒ မြင့်မားလာမှုကို ပြန်လည်တွန်းထုတ်နိုင်ဖို့ သင်တို့နဲ့အတူ ရင်ပေါင်တန်း ပါဝင်ရပ်တည်ခဲ့တဲ့ ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံရဲ့ အရဲရင့်ဆုံး ဆောင်ရွက်ချက်ဟာဆိုရင် ခွန်အားနဲ့ စွန့်လွှတ် အနစ်နာခံခြင်း ဆိုတဲ့ သမိုင်းမှတ်တမ်း တစ်ခုပါပဲ။

ဒါ့အပြင် ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံသားတွေရဲ့ ဘဝတွေကို မြှင့်တင်ပေးဖို့နဲ့ အားလုံးအတွက် အခွင့်အလမ်းတွေ အပြည့်ရှိတဲ့ ကာလသစ် တစ်ခုကို ရှေ့လှမ်းပြန်ဖို့အတွက် အဆွေတော်တို့အားလုံးနဲ့အတူ လက်တွဲခဲ့တဲ့ ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံရဲ့ ဆောင်ရွက်ချက် ဟာလည်း အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသရဲ့ တိုးတက်မှုကို ဖော်ဆောင်ရာ မှတ်တမ်းတစ်ခုပါပဲ။ ဒီဒေသတစ်လျှောက်မှာ မလေးရှား၊ ကနေဒါ၊ မော်ဒိုက် အထိ သန်းပေါင်းရာနဲ့ချီရှိတဲ့ လူတွေ ဆင်းရဲမွဲတေမှုကနေ ရုန်းထွက်လာနိုင်ကြပါပြီ။ ဆန်းသစ်တီထွင်မှုနဲ့ စွန့်ပစ်တီထွင်မှုတွေ အရိုက်အဟုန်မြှင့်တင်လာနိုင်ကြပါပြီ။ အာဏာရှင်စနစ် ကျဆုံးပြီး ဒီမိုကရေစီလမ်းစဉ် ပေါ်ထွက်လာပါပြီ။ နိုင်ငံသားတွေအနေနဲ့ သူတို့ရဲ့ အနာဂတ်အရေးကိစ္စတွေမှာ ပြောဆိုနိုင်လာကြပြီး လွတ်လပ်မှုကို ပြန်လည် ထူထောင်နိုင်လာကြပြီဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ဟာ အခု အေပက် အစည်းအဝေးကြီးမှာ စုဝေးရောက်ရှိနေကြပြီး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု မော်ကွန်းသစ်ကို ရေးထိုးနေကြတာဖြစ်သလို၊ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ရည်မှန်းချက်ပန်းတိုင်နဲ့အတူ လမ်းပြမှုနဲ့အတူ လျှောက်လှမ်းနေကြတာ ဖြစ်ပါတယ်။

အရင်နှစ်က သမ္မတ ထရမ်ပြောခဲ့သလိုပါပဲ။ အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုဟာ ပွင့်လင်းတဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသတစ်ခုကိုရှာဖွေနေပါတယ်။ ဘယ်လိုဒေသလဲဆိုတော့ လွတ်လပ်တဲ့ နိုင်ငံတွေနဲ့ သူတို့ရဲ့ အကျိုးစီးပွားကို ရဲရဲရင့်ရင့်ရှာဖွေနိုင်တဲ့ဒေသ၊ အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံတွေနဲ့ တန်းတူညီမျှတဲ့ လေးစားမှု ပေးအပ်နိုင်တဲ့ဒေသ၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းတွေ၊ ယုံကြည်မှုတွေနဲ့ အစဉ်အလာတွေကို အချင်းချင်း အတူတကွ တိုးတက်လာစေနိုင်တဲ့ဒေသ၊ တစ်ဦးတစ်ယောက်ချင်းစီဟာ သူတို့ရဲ့ ဘုရားသခင်က လွတ်လပ်စွာခွင့်ပြုထားတဲ့ အိမ်မက်တွေကို ရှာဖွေနိုင်ပြီး ကံကြမ္မာကို ဖန်တီးရေးဆွဲနိုင်တဲ့ဒေသမျိုးပါ။

ဒါ့အပြင် အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုဟာ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးနဲ့ ယဉ်ကျေးမှုတွေ လွတ်လွတ်လပ်လပ် စီးဆင်းနိုင်တဲ့ဒေသ၊ ရေပြင်နဲ့ဝေဟင်ကို ငြိမ်းချမ်းတဲ့ ရည်ရွယ် ချက်တွေနဲ့အတူ အသုံးပြုနိုင်တဲ့ဒေသ၊ အငြင်းပွားမှုတွေကို ပဋိပက္ခနဲ့ အကျပ်ကိုင်မှုတွေမပါဘဲ ဖြေရှင်းနိုင်တဲ့ဒေသ၊ တစ်နိုင်ငံနဲ့ တစ်နိုင်ငံ စိတ်ကြိုက် ကုန်သွယ်နိုင်တဲ့ဒေသ၊ နောက်ပြီး ဒီဒေသကို အမိမြေလို့ ခေါ်ဆိုကြသူ အားလုံးအတွက် ဖြစ်နိုင်သမျှ အဆုံးမသတ်နိုင်တဲ့ အနာဂတ်တွေ ဖန်တီးနိုင်တဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသ တစ်ခုကိုလည်း ရှာဖွေနေတာပါ။

ဒီရည်မှန်းချက်ကို အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသ နိုင်ငံအများစုနဲ့အတူ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရမယ်ဆိုတာ ကျွန်တော်သိပါတယ်။ လက်တင်အမေရိကရဲ့ အနောက်ဖက်ကမ်းခြေတွေကနေ အိန္ဒိယသမုဒ္ဒရာအစွန်ဆုံးအထိ ဘယ်နိုင်ငံမှ မပါမရှိစေပဲ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်လိုတဲ့စိတ်၊ ထိန်းချုပ်လိုခြင်းမရှိတဲ့စိတ်၊ ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုစိတ်ဓာတ် အတူ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုက လက်ကမ်း တိုးချဲ့ဆောင်ရွက်နေတာဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ လုပ်ဆောင်သမျှအားလုံးဟာ ကျွန်တော်တို့ အတူတကွ မှုဝေပိုင်ဆိုင်ထားတဲ့ သာယာဝပြောမှုကို တိုးမြှင့်နိုင်ဖို့၊ ပူးတွဲဆောင်ရွက် နေတဲ့လိုခြံရေးကဏ္ဍကို ပိုမိုအားကောင်းလာဖို့နဲ့ အတူလက်တွဲဆောင်ရွက်ထားတဲ့ အခြေခံမူတွေကို ခိုင်မာစေဖို့ အတွက် မဆုတ်မနစ် လုပ်ဆောင်နေတာဖြစ်ပါတယ်။

ဒီဒေသအတွင်းက ကျွန်တော်တို့ရဲ့အကျိုးစီးပွားတွေထဲမှာ ကုန်သွယ်ရေးဟာ အဓိက ကျပါတယ်။ ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်က သမ္မတကြီး ပြောခဲ့သလိုပါပဲ။ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုအနေနဲ့ “ကျွန်တော်တို့နဲ့ မိတ်ဖက်ဖြစ်ဖို့ လိုလားတဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသက ဘယ်နိုင်ငံနဲ့မဆို အပြန်အလှန် ကုန်သွယ်ရေး သဘောတူညီချက်တွေ ပြုလုပ်သွားမှာဖြစ်ပြီး မျှတပြီး အပြန်အလှန် ဖြစ်တဲ့ ကုန်သွယ်ရေး အခြေခံမူတွေနဲ့ လိုက်နာဆောင်ရွက်သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်” ဆိုတာပါ။

အထက်မှာ ကျွန်တော်ပြောခဲ့ပြီးတဲ့ အကြောင်းအရာတွေအပြင် အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုဟာ ကမ္ဘာမှာ တတိယအကြီးဆုံး စီးပွားရေးဖြစ်တဲ့ ဂျပန်နဲ့ ကုန်သွယ်ရေး သဘောတူညီမှုတစ်ခုကို မကြာမီကာလမှာ ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အမေရိကန်အနေနဲ့ အခြားသော အေပက်အဖွဲ့ဝင်တွေနဲ့လည်း ကုန်သွယ်မှု ကိစ္စရပ်ဆိုင်ရာ သဘောတူ စာချုပ်တွေကို ဆွေးနွေးထားပြီးဖြစ်သလို လမ်းကြောင်းစတင်နေပြီဆိုတာကိုလည်း ဝမ်းမြောက်စွာ တင်ပြလိုပါတယ်။

အဲဒီလို သဘောတူညီမှုစာချုပ်တွေချုပ်ဆိုနေစဉ်မှာပဲ တရားမျှတမှုမရှိတဲ့ ကုန်သွယ်ရေး အလေ့အထတွေကို အသုံးပြု နေတဲ့ နိုင်ငံတွေနဲ့လည်း ရင်ဆိုင်နေခဲ့ရပါတယ်။ သမ္မတ ထရမ်ရဲ့ တရုတ်နဲ့ကုန်သွယ်ရေး ဆက်ဆံမှုကိုပဲ ကြည့်ပါ။

လွန်ခဲ့တဲ့ နာရီပိုင်းလောက်က ဘဲဥပုံရုံးခန်းမှာ ပြောကြားခဲ့တဲ့ သမ္မတထရမ်ရဲ့ စကားအရဆိုရင် ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ “သမ္မတ ရှီ ကို လေးစားပါတယ် [နောက်ပြီး] တရုတ်နိုင်ငံကိုလည်းလေးစားပါတယ်။” “တရုတ်နိုင်ငံဟာ နှစ်ပေါင်း အတော်ကြာအောင် အမေရိကန်ရဲ့ အခွင့်ကောင်းတွေကို ရယူခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။” အခုတော့ အဲဒီကာလတွေ ကုန်ဆုံးသွားပါပြီ။

ဒါအပြင် သမ္မတကြီးက တရုတ်ဟာ "ကြီးမားတဲ့ အတားအဆီးတွေရှိနေပါတယ်"၊ "ကြီးမားတဲ့ ကုန်သွယ်ခွန်တွေ ရှိနေ ပါတယ်" လို့လည်း ထပ်မံပြောကြားခဲ့ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့သိထားတဲ့အတိုင်းပါပဲ သူတို့နိုင်ငံဟာ ကန့်သတ်ထားတဲ့ ခွဲတမ်းတွေကိုညှိနိုင်တယ်၊ နည်းပညာလွှဲပြောင်းမှုကို တွန်းအားပေးတယ်၊ ဉာဏပစ္စည်းကိုလျှို့ဝှက်ယူဆောင်တယ်၊ မကြုံစဖူးနုနုနဲ့ စက်မှုလုပ်ငန်းတွေကို အထောက်အပံ့တွေ လုပ်ဆောင်တယ်။ အဲဒီလုပ်ဆောင်မှုတွေကြောင့်ပဲ ပြီးခဲ့တဲ့ တစ်နှစ်အတွင်းမှာ အမေရိကန်ဟာ ကုန်သွယ်ရေးလုံငွေ ဒေါ်လာ ၃၅၅ ဘီလီယံ အထိ ရှိလာပါတယ်။ ဒါပေမဲ့ သမ္မတကြီး ပြောခဲ့တာကတော့ "အခုတော့အားလုံးပြောင်းလဲသွားပြီ ဆိုတာပါပဲ"။

ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ တရုတ်နိုင်ငံနဲ့ ကုန်သွယ်မှု မညီမျှချက်ကို ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်သွားဖို့ ပြတ်ပြတ်သာသား ဆောင်ရွက်ထားပြီးဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ တရုတ်ကုန်ပစ္စည်းတွေအတွက် ဒေါ်လာ ၂၅၀ ဘီလီယံ ကုန်သွယ်ခွန် ချမှတ်ထားပြီး အဲဒီထက် နှစ်ဆကျော် ပိုတိုးလို့ရပါတယ်။ ဒါပေမဲ့ ပိုမိုကောင်းမွန်လာတာကိုပဲ မျှော်လင့်ပါတယ်။ တရုတ်နိုင်ငံဘက်က သူတို့ရဲ့ နည်းလမ်းတွေ မပြောင်းလဲသေးသရွှိ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု ဘက်ကလည်း ပြောင်းလဲမှာမဟုတ်ပါဘူး။

ကုန်သွယ်မှုအပြင် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ အရင်ကမရှိခဲ့ဖူးတဲ့ ပုဂ္ဂလိက ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကို အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသမှာ လုပ်ဆောင် သွားဖို့ မြှင့်တင်နေပါတယ်။ ဒီနေ့ ကျွန်တော်တို့ ဒီနေရာမှာ ရပ်နေသလိုပဲ အမေရိကန် ကုမ္ပဏီတွေဟာ အဆွေတော်တို့ရဲ့ အလုပ်သမားတွေကို ငှားရမ်းခန့်ထား၊ လေ့ကျင့်မှုတွေ ပြုလုပ်နေပြီး အမြင့်ဆုံး စံချိန်စံညွှန်းကို ရောက်ရှိဖို့ ကြိုးပမ်းအားထုတ်နေပါတယ်။ သူတို့ဟာ ဝေးလံတဲ့နေရာထိလာပြီး သူများနိုင်ငံမှာ အလုပ်လုပ်နေတာ မဟုတ်ပါဘူး။ သူတို့ဟာ အဆွေတော်တို့နိုင်ငံအတွက် အကျိုးကျေးဇူးတွေကို တိုက်ရိုက် ဆောင်ကြဉ်းပေးနေတာ ဖြစ်ပါတယ်။ အမေရိကန်ရဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကနေ အကျိုးရလဒ်တွေရနေတာကို သက်သေပြရရင် ပါပူဝါနယူးဂီနီ ကိုကျော်ပြီး တစ်ခြားအဝေးကြီး ကြည့်နေစရာမလိုပါဘူး။

ဥပမာတစ်ခုပြောရရင် ExxonMobil ဟာ ဒီနိုင်ငံမှာ ဒေါ်လာ ၁၉ ဘီလီယံကျော် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံထားပြီး ဖြစ်ကာ ပိုက်လိုင်း မိုင်ပေါင်း ၄၅၀ ကျော်အထိ တည်ထောက်ထားပြီးဖြစ်ပါတယ်-- (လက်ခုပ်သံများ) နောက်ပြီး ပါပူဝါနယူးဂီနီမှာ အလုပ်အကိုင်ပေါင်း ၂၆၀၀ ကျော် ဖန်တီးပေးထားပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ။) ပြီးတော့ အများစုက ဒေသခံ ပြည်သူတွေဖြစ်ပါတယ်။ အခုဆိုရင် ExxonMobil ဟာ ပို့တင်ဖော်စဘီမှာ ဒေါ်လာဘီလီယံနဲ့ချီတဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနဲ့အတူ သူ့ရဲ့စက်ရုံကို နှစ်ဆထိ တိုးမြှင့်သွားဖို့ ရည်ရွယ်ထားပါတယ်။ မနက်ဖြန်မှာလည်း ကျွန်တော့်အနေနဲ့ ပါပူဝါနယူးဂီနီရဲ့ အနာဂတ်ကို ပြောင်းလဲသွားမယ့် သမိုင်းဝင် ကနဦးခြေလှမ်းတစ်ခုကို ကြေညာဖို့အတွက် ဒေသတွင်းက ကျွန်တော်တို့ရဲ့ မဟာမိတ်နိုင်ငံတွေ၊ မိတ်ဖက်နိုင်ငံများစွာနဲ့ ပူးပေါင်းဖို့ မျှော်လင့်လျက်ရှိပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ။)

ဒါပေမဲ့ အမေရိကန်ရဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဟာ ဒီနေရာမှာပဲ ကြီးမားနေတာမဟုတ်ပါဘူး။ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသတစ် လျှောက်လုံးမှာ တရုန်ထိုးမြင့်တက်လာတာဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ကုမ္ပဏီတွေအနေနဲ့ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်မှာ စက်ရုံတွေ တည်ဆောက်လျက်ရှိသလို နီပေါနဲ့လည်း ဒီဂျစ်တယ် ဆက်သွယ်မှုကို တိုးချဲ့လျက်ရှိပါတယ်။ ဗီယက်နမ်မှာ နေစွမ်းအင်သုံး ဆိုလာပြားတွေ တည်ဆောက်နေသလို၊ စင်ကာပူမှာ ဆန်းသစ်တီထွင်ရေး စင်တာတွေ ဆောက်လုပ် လျက်ရှိပါတယ်။ ပီရူးမှာ စွမ်းအင်သုံး အခြေခံအဆောက်အအုံတွေ ပုံဖော်နေပြီး ချီလီမှာ ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်တဲ့ ဝန်ဆောင်မှုတွေ တိုးချဲ့ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။ ဒါ့အပြင် တောင်ပစိဖိတ်မှာရှိတဲ့နိုင်ငံတွေကနေ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုနဲ့ ကမ္ဘာတစ်ဝန်းကို ဆက်သွယ်ဖို့အတွက် မြေအောက် ကေဘယ်လိုင်းတွေကိုလည်း တပ်ဆင် ထိန်းသိမ်းလျက်ရှိပါတယ်။

ဒါ့အပြင် အမေရိကန်ဟာ အထူးသဖြင့် ဒီဂျစ်တယ် ဆက်သွယ်ရေးမှာ ပိုမိုများပြားတဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေကို တိုက်တွန်း သွားဖို့ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။ အရှေ့တောင်အာရှရဲ့ ဆိုက်ဘာစီးပွားရေးကို တိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်ဖို့နဲ့ ဒေသရဲ့ ဒီဂျစ်တယ် လိုအပ်ချက်တွေကို တွန်းအားပေးဆောင်ရွက်နိုင်ဖို့အတွက် အမေရိကန်ရဲ့ စီးပွားရေးလုပ်ငန်း ကျွမ်းကျင် မှုကို ဆောင်ကြဉ်းပေးနိုင်မယ့် အမေရိကန်-အာဆီယံ စမတ်စီးပွားမိတ်ဖက်ဆက်ဆံရေး ကိုလည်း ဒီအပတ်မှာ လုပ်ဆောင်သွားဖို့ရှိပါတယ်။ ရှေ့ဆက်ပြီးလည်း အဲဒီလိုအလားတူ ပရောဂျက်တွေကို ဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်တဲ့ အတွက် လွတ်လပ်မှုတတ် အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသဟာ လွတ်လပ်မှုတတ် အင်တာနက် ရရှိဖို့ ထိုက်တန်တယ်ဆိုတဲ့ ကျွန်ုပ်တို့ရဲ့ခံယူချက်ကို ဆက်လက်စွဲကိုင်ဆောင်ရွက်သွားမယ်ဆိုတာအဆွေတော်တို့ကို အာမခံပြောကြားလိုပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ။)

အဆိုပါ ဘဏ္ဍာရေး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုဆိုင်ရာ ရေရှည်ခိုင်မာတဲ့ လုပ်ဆောင်ချက်နဲ့အတူ ကျွန်တော်တို့ဟာ ကားလမ်းကနေ မီးရထားလမ်းအထိ၊ ဆိပ်ကမ်းကနေ ပိုက်လိုင်းအထိ၊ လေဆိပ်တွေကနေ ဒေတာလိုင်းတွေအထိ အခြေခံအဆောက်အအုံ

တည်ဆောက်ရေးတွေကို အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသမှာ ဦးစားပေးအဆင့်နဲ့ ဆောင်ရွက်နေပါတယ်။ ပြီးတော့ တစ်ခြားနိုင်ငံတစ်ချို့အတွက် လုံးဝမတူတဲ့ စည်းကမ်းတကျချဉ်းကပ်မှုတစ်ခု အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုမှာ ရှိပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ပြောခဲ့သလို၊ ကျွန်တော်တို့အားလုံးသတိပြုမိပြီးဖြစ်သလို တစ်ချို့က အင်ဒို-ပစိဖိတ်နဲ့ ကမ္ဘာတစ်ဝန်းလုံးက အစိုးရတွေကို အခြေခံအဆောက်အအုံဆိုင်ရာ ချေးငွေပေးကမ်းလှမ်းနေပါတယ်။ အဲဒီချေးငွေဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းတွေကလည်း မကြာခင် ဆိုသလို နားလည်ရခက်ခဲတတ်ပါတယ်။ ထောက်ပံ့လိုက်တဲ့ စီမံကိန်းတွေကလည်း မကြာခင်ဆိုသလို ရေရှည်မတည်တံ့တာတွေ၊ အရည်အသွေးနိမ့်ကျတာတွေ ရှိတတ်ပါတယ်။ မကြာခင်ဆိုသလို၊ နောင်ကြီးတွေပါလာပြီး မယုံကြည်နိုင်လောက်တဲ့ကြွေးမြီတွေဖြစ်သွားတတ်ပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ။)

ကြွေးမြီနဲ့နိုင်ငံခြားဝင်ရောက်စွက်ဖက်မှုတွေဟာ ကျွန်တော်တို့ရရှိထားတဲ့အောင်မြင်မှုတွေကို ပြုလဲသွားနိုင်အောင် အန္တရာယ်ရှိတဲ့အကြောင်း လွတ်လပ်ရေးတိုက်ပွဲ ပြီးဆုံးပြီး သိမ်မကြာခင်မှာ ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံရဲ့ ပထမဆုံး သမ္မတကြီး ဂျော့ရှိုပါရှင်တန်က သတိပေးခဲ့ပါတယ်။ ဒါကြောင့်ဒီနေ့ ဒီဒေသမှာရှိတဲ့ နိုင်ငံအားလုံးနဲ့ ကမ္ဘာကြီးကို ပြောချင်တာကတော့ အဆွေတော်တို့ နိုင်ငံတွေရဲ့ အချုပ် အခြာအာဏာကို ထိပါးလာနိုင်တဲ့ နိုင်ငံရပ်ခြားကြွေးမြီတွေကို လက်မခံကြပါနဲ့။ အဆွေတော်တို့ရဲ့ အကျိုးစီးပွားတွေကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ပါ။ လွတ်လပ်ရေးကို ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ပါ။ နောက်ပြီး အမေရိကန်လိုပဲ မိမိနိုင်ငံကို ပထမဆုံး အဆင့်မှာ ထားပါ။ (လက်ခုပ်သံများ။)

အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ပိုမိုကောင်းမွန်တဲ့ ရွေးချယ်မှုကိုသာ ပေးနေတာကို သိထားစေလိုပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ မိတ်ဖက် နိုင်ငံတွေကို အကြွေးပင်လယ်ထဲမှာ မနှစ်စေရပါဘူး။ ကျွန်တော်တို့ဟာ အဆွေတော်တို့ရဲ့ လွတ်လပ်မှုကို နိုင်ငံထက်စီးနင်းပြုတာတွေ၊ ထိပါးတာတွေ မလုပ်ပါဘူး။ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ပွင့်ပွင့်လင်းလင်းနဲ့ မျှမျှတတဆက်ဆံပါတယ်။ အမေရိကန်အနေနဲ့ ချည်နှောင်တာ ဒါမှမဟုတ် တစ်လမ်းသွားပုံစံတွေ မလုပ်ဆောင်ပါဘူး။ အဆွေတော်တို့က မိတ်ဖက်အဖြစ် လာရောက်ပူးပေါင်းတဲ့အခါ ကျွန်တော်တို့ကလည်း မိတ်ဖက်အဖြစ်လက်တွဲပြီး အားလုံးသာယာပြောမှုကို ခံစားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒီဒေသအတွင်း သာယာပြောရေးအတွက် ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ဆက်လက်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အကြီးအကျယ် များပြားလာနေသလို အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသတစ်လျှောက် လုံခြုံရေးနဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေး အသေအချာရရှိနေစေဖို့အတွက် အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုဟာ သူ့နဲ့သဘောထားချင်းတူတဲ့နိုင်ငံတွေနဲ့ ဆက်လက်ပြီး အတူတကွ ရပ်တည်နေမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်က အဆွေတော်တို့ရှေ့မှောက်မှာ သမ္မတကြီးပြောခဲ့တဲ့ ပြန်စဉ်းစားကြည့်မယ်ဆိုရင် မှတ်သားစရာ အချက်တစ်ခုကတော့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသရဲ့ အကြီးမားဆုံး ခြိမ်းခြောက်မှုဟာ မြောက်ကိုရီးယား စစ်အစိုးရ ဆိုတာပါပဲ။ နျူကလီးယားစမ်းသပ်မှုတွေ၊ ဂျပန်ကျွန်းပေါ်ထိရောက်ရှိလာခဲ့တဲ့ ခုံးကျည်ပစ်လွှတ်မှုတွေ၊ ရန်လိုတဲ့ စစ်ပွဲစကားလုံးတွေနဲ့ရန်ဆွပေးခဲ့တဲ့ နေ့ရက်တွေကို ကျွန်တော်တို့အားလုံး မှတ်မိနေကြတုန်းပါပဲ။

အဲဒီ ခြိမ်းခြောက်မှုကို ရင်ဆိုင်တဲ့နေရာမှာ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ဘယ်တုန်းကမှ မပြုလုပ်ခဲ့ဖူးတဲ့ ဖီအားပေးလှုပ်ရှားမှုတစ်ခုကို ဆောင်ရွက်ဖို့ ကမ္ဘာကြီးကို စုစည်းခဲ့ပါတယ်။ တစ်ကမ္ဘာလုံး သိရှိပြီးဖြစ်တဲ့အတိုင်း ဇွန်လက စင်ကာပူနိုင်ငံမှာ ပြုလုပ်ခဲ့တဲ့ သမ္မတဒေါ်နယ်ထရမ်နဲ့ သမ္မတကင်မ် တို့ရဲ့ သမိုင်းဝင် ထိပ်သီးအစည်းအဝေးကြောင့် ကျွန်တော်တို့ရဲ့ စုပေါင်းဖြေရှင်းမှုတွေဟာ သိသာတဲ့ရလဒ်တွေ ရရှိခဲ့ပြီးဖြစ်ပါတယ်။ နောက်ထပ် နျူကလီးယား စမ်းသပ်မှုတွေ မရှိတော့ဘူး။ ခုံးကျည်ပစ်လွှတ်မှုတွေ မရှိတော့ဘူး။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ စားစားခံတွေလည်း နေရပ်ကိုပြည်လည်ရောက်ရှိလာပြီ။ ကိုရီးယား ကျွန်းဆွယ်ရဲ့ ခြိမ်းခြမ်းရေးမျှော်လင့်ချက်ဟာလည်း နောက်တစ်ကြိမ်ပြန်လည် အသက်ဝင်လာပြီဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ ပြောခဲ့သလိုပါပဲ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ သမ္မတထရမ်နဲ့ သမ္မတကင်မ် တို့ကြားမှာ နောက်ထပ် ထိပ်သီးအစည်းအဝေးတစ်ခု ပြုလုပ်သွားနိုင်ဖို့ကိုလည်း စီစဉ်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။ ကုလသမဂ္ဂလုံခြုံရေး ကောင်စီရဲ့ဆုံးဖြတ်ချက်တွေ ပြဋ္ဌာန်းသွားနိုင်ဖို့နဲ့ စင်ကာပူ ကြေညာချက်မှာ မြောက်ကိုရီးယားပြုထားခဲ့တဲ့ ကတိကဝတ်တွေ ဆက်လက်ထိန်းသိမ်းသွားနိုင်ဖို့အတွက် နိုင်ငံအားလုံး အတူတကွ ရပ်တည်ဆောင်ရွက်သွား ကြရမှာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ဟာ နောက်ဆုံးရည်မှန်းချက်ဖြစ်တဲ့ မြောက်ကိုရီးယားရဲ့ နျူကလီးယားလုံးဝကင်းစင်မှုကို အတည်ပြုနိုင်တဲ့အထိ အောင်မြင်နိုင်ဖို့ နီးနီးကြားကြားနဲ့ ဆောင်ရွက်သွားကြမှာဖြစ်ပါတယ်။ ကိုရီးယားပြည်သူတွေ ရေရှည် တည်တံ့တဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးကို လုံခြုံစွာ စောင့်ရှောက်နိုင်ဖို့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ မျိုးဆက်တွေအပေါ် အကြွေးတင်နေပါပြီ။ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသအပေါ် အကြွေးတင် နေပါပြီ။ ကမ္ဘာကြီးအပေါ် အကြွေးတင်နေပါပြီ။ (လက်ခုပ်သံများ။)

သမ္မတထရမ် ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်က ရှင်းရှင်းလင်းလင်းပြောခဲ့သလိုပဲ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ဒီဒေသက ရင်ဆိုင်နေရတဲ့ ခြိမ်းခြောက်မှုတွေဖြစ်တဲ့ ရာဇဝတ်မှုကျူးလွန်တဲ့ဂိုဏ်းတွေ၊ မူးယစ်ဆေးဝါးမှောင်ခိုသူတွေ၊ လူကုန်ကူးသူတွေနဲ့ ဆိုက်ဘာ ရာဇဝတ်မှုကျူးလွန်သူတွေ အားလုံးကို တွန်းလှန်သွားဖို့ နိန်းကြားကြား ဆောင်ရွက်လျက်ရှိနေပါတယ်။ ဒီဒေသတစ်လျှောက်လုံးမှာ စစ်ရေး၊ ထောက်လှမ်းရေးနဲ့ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးဆိုင်ရာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတွေကို ဆက်လက်ဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ရဲ့ မဟာမိတ်နိုင်ငံတွေနဲ့ မိတ်ဖက်နိုင်ငံတွေနဲ့အတူလက်တွဲပြီး အစွန်းရောက်ဝါဒ တွန်းလှန်ရေးကို ဆက်လက် ဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။ ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်က ဖိလစ်ပိုင်နိုင်ငံမှာ အိုင်းစစ်ကလုံ့ဆော်ထားတဲ့ အကြမ်းဖက်သမားတွေရဲ့ ကျူးလွန်မှု နောက်ပိုင်းမှာ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ မဟာမိတ်နိုင်ငံတွေနဲ့အတူ လက်တွဲပြီး မရာဗီမြို့တော် လွတ်မြောက်ရေးကို ကြိုးပမ်း ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါတယ်။ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသအတွင်းမှာ အစွန်းရောက် အစွလာမ် အကြမ်း ဖက်သမားတွေ ရွေ့ကုပ်ယူခွင့် လုံးဝပေးမှာမဟုတ်ပါဘူး။

ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ကုန်းမြေပြင်လယ်ပြင်နယ်နိမိတ်တွေ၊ ဒီဂျစ်တယ်ဒိုမိန်းတွေကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သွားဖို့ မဟာမိတ်နိုင်ငံတွေ၊ မိတ်ဖက်နိုင်ငံတွေနဲ့အတူ ရပ်တည်ဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။ အာဆီယံ ၁၀ နိုင်ငံအတွက် ဒီဂျစ်တယ် အကာအကွယ်ပေးမှု ပိုမိုအားကောင်းရေးဆိုင်ရာ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုနဲ့ စင်ကာပူ နှစ်နိုင်ငံကြား သဘောတူညီမှု အသစ်တစ်ခု ဒီအပတ်မှာ ကြေညာသွားဖို့ရှိပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ဟာ လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ မိတ်ဖက်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးအစီအမံအသစ်တွေနဲ့ ပြန်လည်ဆန်းသစ်ခြင်းတွေကိုလည်း ဆောင်ရွက်နေတာမှာ မကြာသေးမီက ကျွန်တော်တို့နဲ့ အိန္ဒိယ၊ ဂျပန် သုံးနိုင်ငံပေါင်း ရေတပ် လေ့ကျင့်ရေးက ပြသခဲ့ပြီးဖြစ်ပါတယ်။ ဒီနေ့မှာလည်း အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ပါပူဝါနယူးဂီနီ၊ သြစတြေးလျတို့ရဲ့ မန်နတ်စ် ကျွန်း လွင်ပြင်ရေတပ် အခြေစိုက်စခန်းဆိုင်ရာ ပူးတွဲပဏာမခြေလှမ်းမှာ မိတ်ဖက် အဖြစ်ပါဝင်သွားမယ်ဆိုတာ ကိုလည်း ဝမ်းမြောက်စွာ ကြေညာလိုပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ) ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ ပစိဖိတ် ကျွန်းတွေရဲ့ အချုပ်အခြာ အာဏာနဲ့ ရေကြောင်း အခွင့်အရေးတွေကိုလည်း ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သွားဖို့ အဆိုပါနိုင်ငံတွေနဲ့ လက်တွဲ လုပ်ဆောင်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ရဲ့ သာယာဝပြောမှုအတွက် အရေးပါတဲ့ ရေပြင်နဲ့ ဝေဟင် လွတ်လပ်ရေးကို ကာကွယ်ထိန်းသိမ်းသွားနိုင်ဖို့ အတွက် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ဆက်လက်ဆောင် ရွက်သွားမယ်ဆိုတာကိုလည်း သင်တို့တွေ ယုံကြည်နိုင်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ နိုင်ငံတကာ ဥပဒေအရ ခွင့်ပြုထားပြီး အမျိုးသား အကျိုးစီးပွားအတွက် လိုအပ်မယ့် ဘယ်နေရာကိုမဆို ပျံသန်းရွက်လွှင့်မှုတွေ ဆက်လက်ပြုလုပ်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။ ခြိမ်းခြောက်တိုက်ခိုက်မှုဟာ ကျွန်တော်တို့ရဲ့လုပ်ဆောင်ချက်တွေကို ပိုမိုခိုင်မာလာစေမှာသာဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ လျှောက်လှမ်းနေတဲ့ လမ်းစဉ်ကို ပြောင်းလဲသွားဖို့ မရှိပါဘူး။ ဒါ့အပြင် တောင်တရုတ်ပင်လယ်အတွက် လေကြောင်းလွတ်လပ်ခွင့်အပါအဝင် နိုင်ငံအားလုံးရဲ့ အခွင့်အရေးကို လေးစားတဲ့ အဓိပ္ပါယ်ရှိပြီး ခိုင်မာတဲ့ ကျင့်ဝတ်စည်းမျဉ်းတစ်ခုကို ချမှတ်နိုင်ဖို့အတွက် အာဆီယံအတွင်း ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်မှုတွေကိုလည်း ထောက်ပံ့ပေး သွားဖို့ ဆက်လက်လုပ်ဆောင်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ)

နောက်ဆုံးအနေနဲ့ ပြောရရင် သမ္မတ ထရမ် ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်က ရှင်းရှင်းလင်းလင်းပြောသွားတဲ့အတိုင်းပါပဲ ကျွန်တော်တို့ဟာ "ကျွန်တော်တို့အားလုံးအတွက် အကျိုးရှိစေတဲ့ အခြေခံမူတွေကို သားစဉ်မြေးဆက် ထိန်းသိမ်းဆောင်ရွက်သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။" အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုအနေနဲ့ ဒေသတစ်လျှောက်မှာ အရပ်ဘက်လူ့အဖွဲ့အစည်း၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးနဲ့ အစိုးရရဲ့ ပွင်းလင်းမြင်သာပြီး တာဝန်ခံမှုတို့ကို တိုးမြှင့်ပေးနိုင်ဖို့ လုပ်ဆောင်မယ်ဆိုတဲ့ စကားနဲ့အညီ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နေတာဖြစ်ပါတယ်။ အဲဒါတွေက တိုးတက်မှုရဲ့ တည်ဆောက်ရေးပစ္စည်းတွေဖြစ်ပြီး လွတ်လပ်ရေးရဲ့ တံတိုင်းကြီးပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒီနေ့မှာ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ သစ်လွင်တဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ပွင့်လင်းမြင်သာမှု ကနဦးခြေလှမ်းကို ကြေညာခွင့်ရတဲ့အတွက်လည်း ဝမ်းသာဂုဏ်ယူပါတယ်။ အမေရိကန်ရဲ့ ရန်ပုံငွေ ဒေါ်လာ ၄၀၀ မီလီယံကျော်နဲ့အတူ ဒီအစီအစဉ်ဟာ ဒေသတွင်း ပြည်သူတွေအတွက်စွမ်းရည်မြှင့်တင်ပေးတာ၊ အကျင့်ပျက်ခြစားမှုကို ရှောင်တားနဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာ ပိုမိုခိုင်မာ အားကောင်းစေရေးတို့အတွက် အကူအညီဖြစ်စေနိုင်မှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီအစီအစဉ်ကို စတင်ဆောင်ရွက်ရတဲ့အတွက်လည်း ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ)

အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသက နိုင်ငံသားအားလုံးဟာ ရှင်သန်ဖွံ့ဖြိုးတဲ့ အမိမြေမှာ နေထိုင်နိုင်ခွင့်ရှိကြပါတယ်။ ဒါ့အပြင် မိမိနိုင်ငံသား တွေအပေါ် တာဝန်ခံမှုရှိတဲ့ အစိုးရတွေဟာလည်း အမေရိကန်အပါအဝင် ကျွန်တော်တို့အားလုံးအတွက် ပိုမိုကောင်းမွန်တဲ့ မိတ်ဖက်ကောင်းတွေ ဖြစ်လာမှာပဲဖြစ်ပါတယ်။

ပြီးခဲ့တဲ့ နိုဝင်ဘာလက အေပက်ထိပ်သီးအစည်းအဝေးမှာ သမ္မတကြီးပြောခဲ့သလိုပဲ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ တစ်ဦးချင်းစီရဲ့ အခွင့်အရေးအတွက် တောင်းဆိုနေစရာမလိုဘဲ အစဉ်အမြဲရပ်တည်သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အားလုံးဟာ တန်းတူညီမျှ ဖန်ဆင်းပေးထားတာဖြစ်ပြီး လက်ပြောင်းလက်လွှဲလုပ်လို့မရတဲ့ အခွင့်အရေးတွေနဲ့အတူ ဖန်ဆင်းပေးဖွားလာကြခြင်းဖြစ်တယ်ဆိုတဲ့ မူဝါဒကို အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုကြီးကို တည်ထောင်ခဲ့တဲ့ကာလကတည်းက ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံ တည်ထောင်သူတွေက လက်ခံကျင့်သုံးလာခဲ့ကြတာဖြစ်ပါတယ်။ အမေရိကန်နိုင်ငံသားတွေဟာ လွတ်လပ်စွာပြောဆိုခွင့်၊ ပုဂ္ဂလိကပိုင်ဆိုင်ခွင့်နဲ့ လွတ်လပ်စွာ ယုံကြည်ကိုးကွယ်ခွင့်တွေ ရရှိထားပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသနဲ့ ကမ္ဘာတစ်ဝန်းလုံးမှာရှိတဲ့ အဆိုပါ လွတ်လပ်ခွင့်တွေကို မျှော်လင့်စောင့်စားနေကြသူတွေအတွက် ဆက်လက် ကူညီထောက်ပံ့သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ အဲဒီလို လုပ်သင့်တဲ့အတွက် လုပ်ဆောင်ကြတာဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ အကျိုးစီးပွား အားလုံးအတွက် ဒါကို လုပ်ဆောင်နေခြင်းလည်းဖြစ်ပါတယ်။ မိမိနိုင်ငံသားတွေရဲ့ အခွင့်အရေးကို ငြင်းဆိုတဲ့ အစိုးရတွေဟာ သူတို့ အိမ်နီးချင်း နိုင်ငံတွေရဲ့ အခွင့်အရေးတွေကိုလည်း မကြာခဏ ဆိုသလို ချိုးဖောက်တတ်တယ်ဆိုတာ အမှန်တရား တစ်ခုပဲ။ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသမှာ အာဏာရှင်စနစ်တွေ၊ ကျူးကျော်မှုတွေအတွက် နေရာမရှိစေရပါဘူး။ (လက်ခုပ်သံများ။)

လာမယ့်နေ့တွေမှာ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုအနေနဲ့ မိမိနိုင်ငံကို ပထမဆုံး အဆင့်ထားရှိကာ ဆက်လက်ဆောင်ရွက် သွားမှာဖြစ်သလို တက်ရောက်လာကြတဲ့ နိုင်ငံတွေအနေနဲ့လည်း မိမိတို့ရဲ့ နိုင်ငံသားတွေရဲ့ အကျိုးစီးပွားကို ပထမဆုံး အဆင့်ထားရှိဖို့ တာဝန်ရှိကြပါတယ်။ ဒီနေ့ ကျွန်တော်ပြောကြားတဲ့ အမှာစကားနဲ့ ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်သမ္မတကြီးပြောဆိုမှုတွေအရ အမေရိကန်ဟာ ပထမဆုံးအဆင့် ဦးစားပေးဖြစ်ပေမဲ့ သူတစ်ဦးတည်းလို့ သတ်မှတ်ထားတာမဟုတ်ပါဘူး။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ သာယာဝပြောမှု၊ လုံခြုံမှုနဲ့ အနာဂတ် ဆိုတာတွေဟာ အဆွေတော်တို့ရဲ့ သာယာဝပြောမှု၊ လုံခြုံမှုနဲ့ အနာဂတ်တို့နဲ့အတူ ဆက်နွယ်နေတယ်ဆိုတာ ကျွန်တော်တို့သိရှိပါတယ်။

သမ္မတကြီးအနေနဲ့ ကျွန်တော်တို့ ဒီနေရာကို စေလွှတ်လိုက်တာဟာ အဆွေတော်တို့အားလုံးနဲ့ ဒေသအတွက်သာမကပါဘူး အေပက် အပေါ် လွတ်လပ်မှုတပြား အပြန်အလှန်ဖြစ်တဲ့ ကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာ မျှတတဲ့ ဈေးကွက်တွေ ဖန်တီးနိုင်ရေးဆိုတဲ့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်မှု ဦးတည်ချက်တွေကို ထုတ်ဖော်ပြသဖို့လည်း ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီအပတ်မှာ ဆွေးနွေးခဲ့တဲ့ ဒီဂျစ်တယ် ကုန်သွယ်ရေးနဲ့ ဝန်ဆောင်မှုတွေဟာ ဒေသရဲ့ ဆက်လက်ဖြစ်ပေါ်လာမယ့် တိုးတက်မှုအတွက် အရေးကြီးပြီး အဲဒီအတွက် အားပေးကူညီခွင့်ရတဲ့အတွက်လည်း ဂုဏ်ယူပါတယ်။ ဒီအပတ်အစောပိုင်းက အာဆီယံနိုင်ငံခေါင်းဆောင်တွေကို ပြောခဲ့သလိုပဲ အာဆီယံဟာ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ရည်မှန်းချက်ရဲ့ အရေးပါဆုံးအပိုင်းဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ အနေနဲ့ အာဆီယံနဲ့အတူ အတိတ်ကရော၊ ပစ္စုပ္ပန်မှာရော၊ အနာဂတ်ကာလအတွက်ပါ မိတ်ဖက်ဖြစ်ခွင့်ရတဲ့အတွက် ဂုဏ်ယူပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ)

အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုဟာ သူ့ရဲ့ မဟာမိတ်နိုင်ငံတွေနဲ့ ပိုပြီးနီးကပ်အောင် နေ့စဉ်နှင့်အမျှဆောင်ရွက်နေပါတယ်။ ဒီဒေသရဲ့ စွမ်းအင်ဆိုင်ရာ အခြေခံအဆောက်အအုံအတွက် ဒေါ်လာ ၁၀ ဘီလီယံ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသွားဖို့ ဂျပန်နဲ့အတူ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နေပြီး အခုဆိုရင် အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသတစ်လျှောက် ပုဂ္ဂလိက ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးဆိုင်ရာ ကျယ်ပြန့်တဲ့ စီမံကိန်းတွေကို ထောက်ပံ့ပေးနိုင်ဖို့အတွက် ဂျပန်၊ ဩစတြေးလျတို့နဲ့အတူ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။

ကမ္ဘာ့သက်တမ်းအရင့်ဆုံး ဒီမိုကရေစီ ကျင့်သုံးလာတဲ့ နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအဖြစ် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ အိန္ဒိယနိုင်ငံနဲ့ ရင်းနှီးတဲ့ ဆက်ဆံရေးတစ်ခုရှိတယ်လို့ ခံစားရပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ အိန္ဒိယနဲ့ ပူးပေါင်းရေး မဟာဗျူဟာက ကျွန်တော်တို့ရဲ့ရည်မှန်းချက်ရဲ့ အရေးကြီးဆုံး အစိတ်အပိုင်းတစ်ခု ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ပြောခဲ့တဲ့အတိုင်း ကျွန်တော်တို့ရဲ့ အဓိက ကာကွယ်ရေး မိတ်ဖက်နဲ့အတူ လုံခြုံရေးပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတွေကို မြှင့်တင်သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ အိန္ဒိယနဲ့အတူ ကုန်သွယ်မှုဆက်ဆံရေးကို တိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်ပြီး ကျွန်တော်တို့မျှဝေပိုင်ဆိုင်တဲ့ စံတန်ဖိုးတွေကို ဒေသတစ်လျှောက်လုံးမှာ မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ ပစိဖိတ်ကျွန်းတွေမှာ အရင်ကမရှိခဲ့ဖူးတဲ့ အခြေခံအဆောက်အအုံဆိုင်ရာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေ၊ ရေလုပ်ငန်းဆိုင်ရာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတွေနဲ့ ရေကြောင်းစာချုပ်တွေ ချုပ်ဆိုမှုတွေနဲ့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှုတွေကို သက်သေပြခဲ့ပြီး

ဖြစ်ပါတယ်။ ဘယ်လောက်သေးတဲ့ နိုင်ငံပဲဖြစ်ဖြစ် လွတ်လပ်မှုတော့ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသရဲ့ တန်းတူညီမျှနဲ့ ပါဝင်လှုပ်ရှားခွင့် ရှိသူတွေဖြစ်ကြပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ သူတို့အားလုံးနဲ့ အတူတကွ မိတ်ဖက်အဖြစ် ရပ်တည်ခွင့်ရတဲ့အတွက် ဂုဏ်ယူပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ)

အခုထိပ်သီးအစည်းအဝေးကို တက်ရောက်လာကြတဲ့ စီးပွားရေးနဲ့ ပြည်သူ့ခေါင်းဆောင်တို့ရှေ့မှာ မရောက်ရှိစဉ် ကတည်းက အမေရိကန်-တရုတ် ယှဉ်ပြိုင်မှုကို သင်တို့ထဲက နိုင်ငံအတော်များများ ခံစားခဲ့ကြရတယ်ဆိုတာ သိရှိနားလည်ပါတယ်။ အဲဒီယှဉ်ပြိုင်မှုဟာ ဒေသရဲ့ စီးပွားရေးကို ထိခိုက်သွားမလား ဒါမှမဟုတ် တောင်တရုတ် ပင်လယ်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုတွေဟာ စစ်ရေးတင်းမာမှုတွေအထိ မြင့်တက်သွားစေမလားဆိုတဲ့ စိုးရိမ်မှုတစ်ခု ရှိနေပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ ပွင့်ပွင့်လင်းလင်းပြောရရင် အမေရိကန်နိုင်ငံဟာ တရုတ်နိုင်ငံနဲ့ မျှတမှုရှိတဲ့ အပြန်အလှန်ဖြစ်တဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာကို လေးစားမှုရှိတဲ့ ပိုမိုကောင်းမွန်တဲ့ ဆက်ဆံရေးရရှိဖို့ ရှာဖွေနေတာဖြစ်ပါတယ်။

ဘေကျင်းနဲ့ ရင်ဆိုင်နေရတဲ့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုနဲ့ အခြားနိုင်ငံတွေရဲ့ အခက်အခဲတွေကို ကျွန်တော်တို့အစိုးရက မှတ်တမ်းတင်ရယူထားပြီးဖြစ်ပါတယ်။ တရုတ်အနေနဲ့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ရပ်တည်မှုကိုလည်း သိရှိနားလည်ပါတယ်။ သမ္မတထရမ် ပြောခဲ့သလိုပဲ “ကျွန်တော်တို့နှစ်နိုင်ငံကြားက ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုကို မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်ပြီး နိုင်ငံသားတွေရဲ့ ဘဝတွေကို မြှင့်တင်ပေးသွားမယ်” ဆိုတာပါ။

သမ္မတကြီးဟာ အာဂျင်တီးနားမှာ ကျင်းပမယ့် G-20 ထိပ်သီး အစည်းအဝေးမှာ သမ္မတရီနဲ့ တွေ့ဆုံသွားဖို့ ပြင်ဆင်နေသလိုပဲ ကျွန်တော်တို့ နှစ်နိုင်ငံကြား ကောင်းမွန်တဲ့ တိုးတက်မှု တွေဆောင်ရွက်သွားနိုင်မယ့်လှုပ်ရှားမှုကြည့်ပါတယ်။ အမေရိကန် နိုင်ငံအနေနဲ့ ခိုင်မာတဲ့ နေရာတစ်ခုမှာတောင် ရှိနေနိုင်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ ထပ်ပြီး ရှင်းရှင်းလင်းလင်းပြောရင် တရုတ်နိုင်ငံဟာ သူ့ရဲ့ အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံတွေရဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာကို လေးစားဖို့၊ လွတ်လပ် မျှတပြီး အပြန်အလှန်ဖြစ်တဲ့ ကုန်သွယ်မှုကို တည်ထောင်ဖို့နဲ့ လူ့အခွင့်အရေးနဲ့လွတ်လပ်မှုကို လက်ကိုင်ထားဖို့ ရွေးချယ်လိုတဲ့ ဆန္ဒရှိတယ်ဆိုရင် လွတ်လပ်မှုတော့ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသဆိုတဲ့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ရည်မှန်းချက်မှာ ပါဝင်ဖို့ လေစားဂုဏ်ယူစရာ နေရာတစ်ခု ရှိနေပါတယ်။ အမေရိကန်နိုင်ငံသားတွေ အနေနဲ့ ဘာမှထပ်ပြီးမလိုတော့သလို တရုတ်နိုင်ငံသားတွေနဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသတစ်ခုလုံးကလည်း လျော့ပြီးခံစားဖို့ မထိုက်တန်ပါဘူး။

ပြီးခဲ့တဲ့ကာလတွေတုန်းက ဒီလိုနေ့ မျိုးမှာပဲ အမေရိကန်နိုင်ငံဟာ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသကို မိတ်ဖက်အဖြစ် လက်ကမ်း ပေးခဲ့တာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ချက်က တည်ကြည်ပြီး ရေရှည်ခိုင်မြဲဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ရည်ရွယ်ချက်တွေကိုလည်း ရာစုနှစ် နှစ်ခုကျော်အထိ ကောင်းမွန်စွာ သက်သေပြခဲ့ပြီးဖြစ်ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ရိုးသား မှန်ကန်တဲ့ မိတ်ဖက်တွေအဖြစ်၊ သစ္စာရှိတဲ့ မိတ်ဆွေကောင်းတွေအဖြစ် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုနဲ့ ယှဉ်ပြိုင်မှုတွေကို အတူတကွ ကမ္ဘာ့ထိုးသွားကြမယ့် အနာဂတ် နိဒါန်းတစ်ခုပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

အင်ဒို-ပစိဖိတ် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအနေနဲ့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ဒီလိုကြီးမြတ်တဲ့ သမိုင်းမှာ ပါဝင်ခွင့်ရတဲ့အတွက် များစွာဂုဏ်ယူပါတယ်။ ဒီဒေသကို နားခိုရာလို့သတ်မှတ်ထားပြီး စိတ်ကူးအိမ်မက်တွေကို အကန့်အသတ်မရှိ အောင်မြင်အောင် အကောင်အထည်ဖော်နိုင်တဲ့ စွမ်းဆောင်ရည်ရှိတယ်လို့ ယုံကြည်ထားသူတွေနဲ့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ကောင်းမွန်တဲ့ အခြေခံမူတွေနဲ့ ဒီနယ်မြေအတွက် ကျွန်တော်တို့အတူ မျှဝေပိုင်ဆိုင်ထားတဲ့ ရည်မှန်းချက်ကို ယုံကြည်ထားသူ တွေဆီက ရရှိလာတဲ့ခံယူချက်တွေ သစ္စာရှိမှုတွေနဲ့အတူ မော်ကွန်းသစ်တွေ ရေးထိုးသွားဖို့လည်း ဆက်လက်ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။ နောက်ဆုံးအနေနဲ့ပြောရရင် လွတ်လပ် မျှတတဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသ တစ်ခုကို တည်ထောင်ဖို့အတွက် တစ်ဦးတည်း ဆောင်ရွက်နေတာ မဟုတ်တဲ့အတွက် အဲဒီလုပ်ငန်းစဉ်ကို ယုံယုံကြည်ကြည်နဲ့ အတူတကွ ခရီးဆက်နိုင်ကြမယ်လို့လည်း ယုံကြည်ပါတယ်။

ဒီနေရာကနေ သိပ်မဝေးတဲ့ ပါပူဝါနယူးဂီနီ လွတ်တော်မှာလည်း နှစ်ပေါင်း ၄၀၀ ကျော် ကြာသက်တမ်းရှိတဲ့ ဘုရင်ကြီးဂျိမ်းစ် ကျမ်းစာအုပ်ကို အမျိုးသား အမွေအနှစ်တွေထဲက တစ်ခုအဖြစ် သတ်မှတ်ခဲ့တယ်လို့လည်း သိရပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ) သူ့ရဲ့လမ်းစဉ်ကို ဒီနေရာမှာ မချမှတ်ခင် ကျွန်တော်တို့ရဲ့ မွေးရပ်မြေဖြစ်တဲ့ အင်ဒီယားနားကို ဖြတ်သန်းခဲ့ပါတယ်။ အဲဒါက ပေါကြွယ်ဝပြီး မတူကွဲပြားတဲ့ ရိုးရာယဉ်ကျေးမှုနဲ့ ယုံကြည်မှုကို သတိရအောက်မေ့စေပြီး ကျယ်ပြောလှတဲ့ လောကကြီးကို မြင်သာအောင် ပြသနေတာလည်းဖြစ်ပါတယ်။ အဲဒါကို အခြေခံပြီးတော့ လွတ်လပ် မျှတတဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသဆိုတဲ့

ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ရည်မှန်းချက်ဟာ ပေါ်ထွက်လာမယ်လို့ စိတ်ချယုံကြည်ပါတယ်။ အဲဒီစာအုပ်မှာ ပြောထားသလိုပါပဲ "အရှင့်ဝိညာဉ်တည်ရှိရာနေရာသည် လွတ်မြောက်ရာအရပ်ပင်ဖြစ်သည်" ဆိုတာပါပဲ။ (လက်ခုပ်သံများ။)

အခုလို စကားပြောကြားခွင့်ရတဲ့အတွက်ရော အရေးပါတဲ့ တွေ့ဆုံမှုတွေမှာ ပါဝင်ခွင့်ရတဲ့အတွက်ရော ကျေးဇူးတင်ရှိပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ စိတ်ကူးနိုင် မျှော်လင့်နိုင်လောက်တဲ့အထိ ပိုမိုကောင်းမွန်ပြီး တောက်ပတဲ့ အနာဂတ် တစ်ခုကို အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသ တစ်လျှောက်လုံး နိုင်ငံကြီး ငယ် မရွေး ကြွယ်ဝချမ်းသာပြီး တိုးတက်မှုတွေ ရရှိနိုင်တဲ့ အနာဂတ်တစ်ခုကို ပုံဖော်ဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့တွေ အနာဂတ်ကို အတူတကွပုံဖော်သွားနိုင်မယ်ဆိုတာကို ကျွန်တော်တို့ရဲ့နလုံးသားထဲကနေ ယုံကြည်ပါတယ်။

ဒါကြောင့် သမ္မတထရမ်နဲ့ အမေရိကန်နိုင်ငံသားတွေကိုယ်စား ပြောကြားလိုတာကတော့ အခုထိပ်သီးအစည်းအဝေးကြီးကို တက်ရောက်လာကြသူ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ရှိပါတယ်။ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသ နိုင်ငံတွေနဲ့ နိုင်ငံသားတွေအားလုံးကို ဘုရားသခင် ကောင်းချီးပေးပါစေ။ အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုကိုလည်း ဘုရား သခင်ကောင်းချီးပေးပါစေ။ (လက်ခုပ်သံများ)

###